
Notatka ze spotkania z Przewodniczącym Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego 

Prof. Jerzym Błażejowskim w dniu 6 lutego 2007 roku 
 

Impuls do spotkanie dała dyskusja zapoczątkowana podczas dorocznego zjazdu KDBASP 

w listopadzie 2007 roku, podczas której zasygnalizowano przede wszystkim nasze 

oczekiwania w kwestii zmian w ustawie Prawo o szkolnictwie wyższym. 

 

Prof. J. Błażejowski uznał zasadność przedstawionych przez Radę Wykonawczą uwag do 

ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym. Powołując się na przykład kwestora (pełni funkcję 

zastępcy kanclerza) oraz fakt, że proponowana zmiana nie narusza ogólnej zasady 

ujednolicania trybu zatrudniania pracowników uczelni Przewodniczący potwierdził, że zapis 

dotyczący trybu zatrudniania dyrektora biblioteki może być zmieniony. Podobnie Prof. 

Błażejowski uznał, że postulat dyrektorów bibliotek, aby w Ustawie zachować nabyte prawa 

do 36 dniowego urlopu, ale nie rozszerzać tych uprawnień na osoby, które osiągnęły 

stanowiska starszego bibliotekarza już po wejściu w życie zapisów Ustawy z 2005 roku, jest 

zasadny i nie powinien budzić sprzeciwu związków zawodowych. Prof. J. Błażejowski 

zaproponuje umieszczenie obu propozycji Konferencji w opinii Rady Głównej do nowelizacji 

Ustawy. 

 

Rada Wykonawcza przedstawiła następnie Panu Przewodniczącemu przykłady błędnych 

i niekonsekwentnych zapisów w Rozporządzeniu MNiSzW z dnia 22 grudnia 2006 roku 

w sprawie warunków wynagradzania [....]. Prof. Błażejowski przypomniał, że ustawowym 

zadaniem Rady Głównej jest opiniowanie projektów dotyczących aktów prawnych w zakresie 

szkolnictwa wyższego, zatem i w tej kwestii Rada wyrazi swoją opinię, po otrzymaniu 

odpowiednich wyjaśnień od RW KDBASP. W opinii Pana Przewodniczącego, skoro nasze 

uwagi mają głównie charakter porządkowy i nie skutkują zmianami w budżetach uczelni, 

będą zapewne przyjęte. Pozytywna opinia Rady Głównej wzmocni zgłaszane do Ministerstwa 

propozycje zmian. 

 

Następnie Przewodnicząca Rady Wykonawczej KDBASP wskazała na trudności wielu 

uczelni w realizacji wymogu zawartego w Rozporządzeniu MNiSzW z dnia 17 października 

2007 rok w sprawie kryteriów i trybu przyznawania oraz rozliczania środków finansowych na 

działalność statutową, a dotyczącego obligatoryjnego wykorzystywania Web of Science przy 

podawaniu cytowań wykazywanych publikacji. Wymóg ten jest trudny do spełnienia przez 

uczelnie, które nie mają dostępu do tej bazy. Ministerstwo nie sygnalizowało wcześniej, że 

będzie formalny wymóg dostępu do tego serwisu, zatem część uczelni zdecydowała się na 

prenumeratę podobnej bazy SCOPUS. Wyniki cytowań uzyskane na podstawie tej bazy 

różnią się od wyników poszukiwań w Web of Science W tej sytuacji KDBASP postuluje, aby 

dostęp do bazy zalecanej przez Ministerstwo był przez nie finansowany w 100% i aby 

licencja obejmowała wszystkie instytucje naukowe w kraju. Podobnie jak we wcześniej 

sygnalizowanych sprawach Prof. Błażejowski obiecał życzliwe wspieranie tej inicjatywy 

pozytywną opinią Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego. 

 

Ostatnią z poruszonych podczas ponad godzinnego spotkania, była sprawa roszczeń 

Stowarzyszenia Zbiorowego Zarządzania Prawami Autorskimi Twórców Dzieł Naukowych 

i Technicznych KOPIPOL wobec bibliotek i próby ograniczania przez tę instytucję 

ustawowych działań związanych z udostępnianiem zbiorów. Prof. Jerzy Błażejowski podzielił 

naszą opinię, że organizacje zbiorowego zarządzania prawami autorskimi w obecnym 

kształcie nie spełniają swoich zadań. Wskazał na potrzebę szczegółowego wyjaśnienia 

uprawnień KOPIPOL. Jednocześnie zwrócił uwagę, że ani Rada Główna Szkolnictwa 



Wyższego, ani Ministerstwo nie mają uprawnień do interpretacji aktów prawnych i opinie 

przez nie wyrażane nie mają mocy wiążącej. Wydaje się, zatem, że należy dążyć do 

precyzyjnych zapisów w samej ustawie o prawie autorskim oraz w Rozporządzeniu 

powołującym te instytucje. 

 

W spotkaniu RW KDBASP reprezentowali: Ewa Dobrzyńska-Lankosz, Błażej Feret, Anna 

Sokołowska-Gogut i Jolanta Stępniak 
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